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WPROWADZENIE
Są gesty, które mówią same za siebie. Uścisk dłoni, spojrzenie, przyklęknięcie… A w centrum
wiary katolickiej jest gest, który zawiera wszystko:
sposób, w jaki przyjmujemy samego Boga, obecnego w konsekrowanej Hostii.

W dzisiejszym zabieganym świecie, wśród pośpiesznych Mszy i długich kolejek do Komunii,
mało kto zadaje sobie pytanie:
Na rękę czy do ust? Czy to naprawdę ma znaczenie? Co mówi Tradycja? Czego uczą
teologia i święci?

Ten artykuł nie ma na celu osądzania ani wywoływania kontrowersji, lecz uczenie,
inspirowanie i duchowe prowadzenie, budzenie poczucia sacrum, które być może
uśpione jest w naszych sercach.

1. CZYM JEST KOMUNIA ŚWIĘTA – I DLACZEGO SPOSÓB
JEJ PRZYJMOWANIA MA ZNACZENIE?
Przyjęcie Komunii Świętej to nie jest zwykły gest. To szczyt Mszy Świętej – moment, w
którym Ciało, Krew, Dusza i Bóstwo Jezusa Chrystusa stają się obecne w duszy wiernego.

Nie chodzi tylko o zewnętrzną formę, ale o wewnętrzne usposobienie, które wyraża się
także przez ciało.
Jak mówi Katechizm Kościoła Katolickiego (nr 1384):
„Pan kieruje do nas usilne zaproszenie, abyśmy przyjęli Go w sakramencie
Eucharystii.”

Ale jak każdy wielki misterium, także to wymaga przygotowania, pokory… i adoracji.

2. RYS HISTORYCZNY: CZY KOMUNIA NA RĘKĘ ISTNIAŁA
W PIERWSZYCH WIEKACH KOŚCIOŁA?
Jednym z najczęstszych argumentów za Komunią na rękę jest twierdzenie, że była ona
praktykowana w pierwszych wiekach. Ale czy na pewno?
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Często cytuje się św. Cyryla Jerozolimskiego (IV w.):

„Zrób z lewej dłoni tron dla prawej, która ma przyjąć Króla.”

Jednak wyrwany z kontekstu cytat może wprowadzać w błąd.
Poważne badania pokazują, że ta praktyka była głęboko rytualna: wierni myli ręce,
pochylali się głęboko, nie dotykali Hostii palcami, lecz przyjmowali ją bezpośrednio z dłoni
do ust. I panowała największa troska o to, by żadna cząstka nie została utracona.

To coś zupełnie innego niż dzisiejsza powszechna praktyka.
Z czasem Kościół zrezygnował z tego sposobu, nie tylko dla uniknięcia nadużyć, ale z
powodu głębszego zrozumienia realnej obecności Chrystusa w Eucharystii.

3. PRZEJŚCIE DO KOMUNII ŚWIĘTEJ DO UST
Od VII wieku – a wyraźnie od IX wieku – Kościół zaczął przyjmować praktykę udzielania
Komunii do ust, nie jako narzuconą formę, ale jako owoc dojrzałości liturgicznej i
teologicznej.

Powody były jasne:

Zapobieganie profanacjom i nadużyciom.
Ochrona cząstek Hostii.
Wyrażenie pokory i adoracji.

Św. Tomasz z Akwinu pisał:

„Ciało Chrystusa rozdaje kapłan, a nie dotykają go wierni, z
szacunku dla tego Sakramentu.” (Summa Theologiae, III, q.82, a.3)

Komunia do ust nie jest nowoczesnym wynalazkiem, lecz wyrazem głębokiej teologii
Eucharystii.



Pobożność czy brak szacunku? Prawda o Komunii Świętej na rękę w
świetle katolickiej Tradycji | 3

Catholicus.eu Europejscy katolicy po polsku | 3

4. SOBÓR WATYKAŃSKI II I ZMIANY W PRAKTYCE
Trzeba to jasno powiedzieć: Sobór Watykański II nigdy nie nakazał Komunii na rękę.
W latach 60. XX w., w niektórych krajach Europy, praktyka ta zaczęła się bez zezwolenia
Stolicy Apostolskiej.

Papież Paweł VI w instrukcji Memoriale Domini (1969) zapytał biskupów z całego świata o
zdanie. Zdecydowana większość była przeciwna Komunii na rękę.
Mimo to, Rzym udzielił – jako wyjątek – pewnym episkopatom indultu na jej dopuszczenie.

To, co miało być wyjątkiem, stało się normą, często bez odpowiedniej katechezy i
przygotowania wiernych.

5. CO KOŚCIÓŁ MÓWI DZIŚ?
Dziś Kościół dopuszcza obie formy – Komunię do ust i na rękę – ale nie oznacza to, że są
one teologicznie równoważne.

Instrukcja Redemptionis Sacramentum (2004) mówi:

„Chociaż każdy wierny ma prawo przyjmować Komunię do ust, jeśli
jest rozdawana na rękę, trzeba bardzo uważać, aby żadna cząstka
nie została utracona.”

Bo w każdej cząstce jest obecny cały Chrystus.
Cząstka nie jest „fragmentem Jezusa”, lecz całym Jezusem.

I tu tkwi sedno: Komunia na rękę – w obecnej formie – sprzyja utracie cząstek oraz
gestom pozbawionym należnej czci, często nieświadomie.
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6. A CO MÓWIĄ ŚWIĘCI? CI, KTÓRZY ŻYLI
EUCHARYSTIĄ?
Święci to nie relikty przeszłości, lecz wzory na dziś.
Wielu z nich miało głęboką miłość do Eucharystii:

Św. Franciszek z Asyżu domagał się, by kielichy i korporały były traktowane z
największym szacunkiem.
Św. Teresa z Ávili płakała, rozważając obecność Jezusa w tabernakulum.
Ojciec Pio udzielał Komunii tylko do ust – z wielką czcią.
Bł. Matka Teresa z Kalkuty mówiła bez ogródek: „Największym złem we
współczesnym świecie jest Komunia na rękę.”

Czy nie warto ich posłuchać?

7. PERSPEKTYWA TEOLOGICZNA I DUSZPASTERSKA: CO
TU JEST STAWKĄ?
Nie chodzi o osądzanie tych, którzy z wiarą i dobrą wolą przyjmują Komunię na rękę.
Kościół nie zakazuje tej formy.
Chodzi jednak o kształtowanie sumienia, o odkrycie na nowo sacrum, o zrozumienie, że
forma zewnętrzna wpływa na dyspozycję wewnętrzną.

Gdy klękamy i przyjmujemy do ust, ciało wyraża to, w co wierzy dusza:
„Ty jesteś Bogiem. Nie jestem godzien. Uwielbiam Cię.”

W świecie, który utracił poczucie grzechu i banalizuje sacrum, potrzebujemy dziś bardziej
niż kiedykolwiek widzialnych znaków adoracji.
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8. CO MOŻESZ ZROBIĆ, WIERNY KATOLIKU?
Zdobądź wiedzę. Nie działaj z przyzwyczajenia, ale z wiary.1.
Zbadaj swoje serce. Jak się przygotowujesz do Komunii? Z jaką wiarą?2.
Odkryj na nowo Komunię do ust. Spróbuj. Proś Boga, by poruszył twoje serce.3.
Ucz z miłością. Nie osądzaj, ale dziel się tym, co sam poznałeś.4.
Dawaj ciche świadectwo. Twój gest może poruszyć niejedną duszę.5.

ZAKOŃCZENIE:
Pobożność czy przyzwyczajenie? To zależy od serca… ale też od gestu.

Dziś Kościół musi wrócić do istoty. Komunia Święta to nie symbol, nie prawo, nie akt
społeczny.
To żywy Bóg, który się nam oddaje.

I jeśli naprawdę wierzymy, że Jezus jest obecny w Hostii… żaden akt czci nie będzie
przesadą.
Bo nie chodzi o nasze ręce… ale o Jego Majestat.

Jesteś gotów zrobić kolejny krok w wierze? Odkryć na nowo zachwyt adoracji
wobec Eucharystii? Jezus na ciebie czeka. Zawsze.
Ale… jak Mu odpowiesz?


